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Møde for:  FDFs Hovedbestyrelse (HB) 
 
Mødedato:  26.-27. januar 2024 
  
Sted: Kongeådalens Efterskole 
 
Deltagere: HB: 

Anna Korsgaard Berg (AKB), Christian Skovsgaard Bjerre (CSB), Dorte Fog (DF), 
Emil Gaarde (EG), Kim Koch Rasmussen (KKR), Lene Thanild Schøler (LTS), Lise 
Aslak Jensen (LAJ), Martin Bo Hermansen (MBH), Sofie Larsen (SL) og Søren 
Falkesgaard Rejkjær (SFR) 
 

  Ledergruppe: 
 Anna Buur Vistesen (ABV) (deltog online i enkelte punkter), Jakob Harbo Kastrup 

(JHK), Peter Jeppesen (PJ) og Stefan Buntzen-Christensen (SB) 
 

 Ansatte: 
Emma Thoftgaard Nielsen (ET) og Mia Fanefjord Hansen (MFH) 

 
Gæster: Formandskabet for Internationalt Forum, Formand og forstander for 

Kongeådalens Efterskole, ekstern oplægsholder Søren Obed Madsen 
 
Afbud:  Morten Gert Schmidt (MGS)  
 
Andagt:   Søren Falkesgaard Rejkjær 
 
Hilsen på leder-til-leder efter mødet 
 Dorte Fog 
 
Referent:  Emma Thoftgaard Nielsen og Mia Fanefjord Hansen 
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A
nsvar 

Sagsark  

0 Velkomst og sang  5 DF  
  
1.0 Protokol     
1.1 Fastsættelse af dagsorden B 5 JHK  
 Eventuel optagelse af ekstra punkter. 

 
Punkt 2.03 blev rykket til lørdag.   
1.2 Årshjul O 5 JHK x 
 Se opdateret udgave i SharePoint. 

 
Iab.  
1.3 Siden Sidst O 15 JHK  
 Orientering om de væsentligste sager, der har fyldt i FDF siden seneste HB møde. 

 
JHK orienterede om de væsentligste punkter, der har fyldt:  

- Tronskiftet trak mange kredse af huse, hvor de deltog i Danmarks Samfundets 
faneborg. 

- Der arbejdes på medlemsbekræftelsen, og der kommer endelig status til marts. 
- FDF Snejbjerg er stiftet. 
- Der har været afholdt gode arrangementer rundt i landsdele. 
- Endelig projektplan for hjemmesideprojektet er klar og vi går i luften i juni. 
- Der arbejdes på, hvordan Seniorfestival kan afholdes hvert år frem for hvert andet som 

nu. 
- Der er indkaldt til visionsdag for Uddannelsesforum, og der arbejdes på et nyt 

formandskab. Kursusledere er sprunget fra Lederkursus – der gives et sidste skud på at 
finde kursusledere, men det hænger i en tynd tråd. 

- Tommerup Efterskole: Der arbejdes sammen med landsdelen på repræsentantskab 
- Visionsseminar om Fremtidens Limbjerggård. 
- Første møde i FDFs Kirkeforum 1. februar. 
- Der er fundet et formandskab for naturarbejdsgruppen. 
- Rysensteen: Der er i øjeblikket møder med banker ift. finansiering. Der er dialog med 

potentielle lejere. Byggeudvalget er på plads, og der er fundet ny frivillig formand. 
Igangsættelse forventet meget optimistisk set sidst på efteråret. 

- Christine Ravn Lund blev genvalgt som forkvinde for DUF i december. 
- Der arbejdes videre med børnesalmesangbogen.  
- FDF er partner i Børnenes Danmarks Indsamling. 
- FDFs samarbejde med Folkekirkens Nødhjælp ift. Sogneindsamlingen er ved at blive 

opbygget gennem samfundsengagementsudvalget. Der er fokus på at understøtte 
udvalget. 

- Salgsperioden for landslotteriet udvides til at løbe fra foråret. 
- Julie Søndergaard er startet som barselsvikar. 
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1.4 Status fra HBs Arbejdsgrupper og 

Kontaktpersoner for Arena 
0 15 HB  

 Orientering:  
Udviklingsmål 

- Lasse er retur fra barsel. To præster har reageret på annonce ift. at starte samarbejde 
med FDF. 

Arena 
- Relationsudvalget er kommet godt i gang. 
- Strukturtænketanken har holdt andet møde med god energi. 

Landsdele 
- LD1 afholder udviklingsdag. 
- LD5+6: Der arbejdes på at stable lederskole på benene. Der har været afholdt en god 

nytårskur. 
- I LD3 er der god stemning omkring landsdelens lederskole, som afholdes denne 

weekend. 
- I LD7 er der Det Blå Akademi (lederskole) i denne weekend. Der er 94 deltagere, hvilket 

er det største deltagerantal de har haft.  
- I LD8 er der er også lederskole i denne weekend, hvor der er 90 deltagere.  

 
2.0 HB Dagsorden     
2.01 Besøg fra Internationalt Forum - temadebat 

om FDFs internationale arbejde 
D 45 JHK x 

 Temadebat af retningen for FDFs internationale arbejde forud for udarbejdelse af nyt 
kommissorium for Internationalt Forum.  
 

Der blev budt velkommen og tak til Sara Lentz og Kamilla Holse Palbjørn, som udgør 
formandskabet i International Forum, for at deltage på mødet og for gode bilag til HB.  
 
Sara og Kamilla indledte temadebatten og gav kort status om udvalgets arbejde og nuværende 
fokus. Dertil gav de en introduktion til hvilke internationale netværksorganisationer FDF er en 
del af. Kamilla og Sara kom med deres perspektiver på, hvad den internationale oplevelse kan.  
 
I temadebatten blev der drøftet forskellige spørgsmål, heriblandt hvilke opgaver HB synes er 
vigtigst for IF og hvilken retning HB ønsker IF bevæger sig hen mod.  
Det blev kommenteret, at det er vigtigt at holde fast i de netværk FDF er en del af og 
fastholde de internationale relationer med samarbejdspartnere. Derfor det er fedt at IF har 
fokus på det. Det internationale skal være relevant for alle i FDF, og skal give børn og unge 
mulighed for at møde verden hjemme i kredsen. Derudover blev det kommenteret, at når vi i 
FDF laver internationalt arbejde, skal vi ikke kun have fokus på ”what’s in it for me?” – vi skal 
huske børn og unge i andre lande og det også er en opgave at møde dem med evangeliet.  
 
Udvalget har et ønske om at arbejde mere på tværs i arenaen, da de oplever, at IF har brug for 
arenaen for at komme ud med deres budskaber. Derudover kom IF med en kommentar om, at 



HB-Referat | januar 2024  4/13 

  Type 

Tid/m
in 

A
nsvar  

Sagsark  

det er en stor opgave både at varetage udvalgets opgaver og det internationale spor på 
landslejr. Det er en opmærksom HB gerne må have med videre. 
 
Sara og Kamilla fik ros for deres præsentation og de elementer, som de lagde vægt på for HB. 
 
HB fulgte indstillingen og tog debatten til efterretning.  
2.02 Internationalt projekt efter Globus O/B 15 JHK x 
 HB modtog en kort orientering om arbejdsgruppens arbejde, procesplanen og godkendte 

mulige formandsemner.  
RBO indledte punktet og gav en kort status.  
Ønsket er, at udvalget kan komme i gang inden sommer.  
 
Kommentarer til ide-papiret fra arbejdsgruppen:  

- Der skal være en kobling til samfundsengagementsudvalget og Internationalt Forum.  
- Der behøver ikke være en tematik, der hedder bæredygtighed, men vi skal tage stilling 

til vores kilmaaftryk. Det må gerne være et kriterium, når der skal vælges partner.  
- Der var en enighed om, at bæredygtighed stadig er relevant. Spørgsmålet er mere, 

hvordan det skal være til stede i projektet.  
- Der var en undring om, at klima og bæredygtighed ikke kom tydeligere frem – GLOBUS-

udvalget gav udtryk for, at det var givende at udvikling var i fokus.  
- Der blev udtrykt en bekymring om, at demokrati og rettigheder er en svær tematik for 

de yngre børn, og måske er mere tiltalende for den unge målgruppe. Det vil være 
ærgerligt, hvis projektet ikke har børn som målgruppe. Det er unikt, at FDF normalvis 
har det. 

- Kommentar om, at FDFs arbejde med tro, kan også være relevant i dette spor.   
- Temaet må gerne give børn indsigt i, hvilke rettigheder og forpligtelser man har i et 

demokratisk samfund.  
 
HB fulgte indstillingen og tog orienteringen til efterretning og godkendte navnelisten.  
 
2.03 Tro og forkyndelse i forlængelse af 

onlinefællesskabets drøftelser 
O 15 JHK x 

  
AKB og KKR indledte punktet og gav en kort status fra den fælles arbejdsgruppe mellem HB og 
trosudvalget. 
 
Kommentarer: 

- Ros til det foreløbige arbejde og de fire valgte fokusområder. 
Input:  

- Der er behov for afklaring af onlinefællesskabets rolle ift. Trosudvalget, som gør en del 
af tingene i forvejen. 

- Kommentar om, at hvis der skal rykkes mere på tro og forkyndelse, end der gøres i dag, 
skal trosudvalgets arbejde suppleres, fx gennem dette arbejde. Det må ikke være hængt 
op på et enkelt udvalg. Tro skal tænkes ind i alle udvalgs arbejdsområder m.m. 
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- En opmærksomhed på om vi hvis vi kalder det en trosambition ender med at arbejde 
med ambitioner på flere niveauer. Det skal tænkes som en indsats. Det er et 
vedvarende fokus og ikke et udviklingsmål, der løftes midlertidigt. 

- Arbejdet har mere karakter af en tænketank og en strategisk arbejdende gruppe end et 
operationelt rum. 

- Har vi den rigtige struktur ift. tro og forkyndelse? Kunne man tænke en udvalgsstruktur 
med arbejdsgrupper ind. 

- Indsatserne skal samtænkes, så de bærer strategien ud. 
- Der mangler en afklaring af, hvem der skal gøre hvad. 
- Det kan være værdifuldt at få input fra teologer.  
- Der blev påpeget en opmærksomhed på om arbejdet vil kunne skubbe medlemmer der 

ikke tror væk.  
 

Onlinefællesskabet kan arbejde videre med drøftelserne herunder at række ud til andre udvalg.  
 
HB tog orienteringen til efterretning 
2.04 HB som strategisk arbejdende bestyrelse del 1 D 60 JHK x 
 Temaoplæg om strategi og implementering v. Søren Oben Madsen 
Kommentarer og spørgsmål til oplægget: 

- Der blev stillet et spørgsmål om oversættelse af strategi, og hvordan FDF skal skrive 
strategien. Hertil blev det svaret, at der kan være forskellige sprogversioner. Nogen 
ledere ude i kredsene kan oversætte den, med hjælp fra HB. Det handler i høj grad om 
at lave en fælles oversættelsesrum. HB har en kæmpe betydning for 
oversættelsesprocessen.  

- Der var en drøftelse om, hvorvidt strategien burde blive oversat visuelt til 
medlemmerne.  

- Frivillighed og implementering: Hvis alle oplever det samme problem, er det nemmere 
at implementere. Hvordan griber vi processen an?   

 
HB fulgte indstilling og tog oplægget til efterretning.  
2.05 HB-deltagelse i bestyrelseskonference med 

skolerne på Silkeborg Højskole 3. februar 
B 5 JHK x 

 HB afstemmer hvem der deltager på bestyrelseskonferencen på Silkeborg Højskole den 
3. februar 

DF indledte punktet.  
 
Det blev besluttet, at MBH, CSB, DF og MGS deltager på bestyrelseskonferencen sammen med 
generalsekretæren.  
 
Kommentarer:  

- HB ønsker gerne mere tid til drøftelse med skolerne imellem oplæggene.  
 
HB fulgte indstilling og besluttede at Martin Bo Hermansen, Christian Bjerre, Dorte Fog og 
Morten Gehrt Schmidt deltager i bestyrelseskonferencen sammen med generalsekretæren. 
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2.06 HBs forretningsorden D 15 SB x 
 HB drøftede forretningsorden for 2024 
DF indledte punktet. Herefter præsenterede SB proces for drøftelsen. Der estimeres i dag 40 
timers arbejde ifm. referat. Det er godt, at der er åbenhed, men det kræver, at vi er specifikke 
ift. Hvem referatet henvender sig til, og hvad formen så skal være.  
 
Kommentarer: 

- Timerne kan være godt givet ud, hvis det giver værdi for nye HB-medlemmer eller 
andre, der skal sætte sig ind i mellemregningerne og baggrunden for beslutninger. 

- Vi skal passe på med, om vi mister vores forståelse for, hvad der ligger til grund for 
beslutningerne. Fokus på detaljegraden.  

- Gennemsigtighed er vigtigt et princip.  
- Det kan være en pejling for andre, herunder kredse og landsdele ift. Referatskrivning. 
- Der findes også ledere, der finder mellemregningerne brugbare. 
- Kan man lette gennemlæsningen ved at sætte beslutningen øverst. 
- Vigtigt at hente input fra Arena, landsdele ift. Hvad de har brug for i referatet. 
- Kan vi i højere grad automatisere det, fx ved optagelse af lyd fra mødet?. 
- En resumerende tekst ville kunne give ledere et blik på essensen, og være noget, som 

HB og ledelse kan støtte sig op af – sammenkoblet med egne notater ved siden af. 
- Obs. På at eksterne kan læse med. 
- Der kan i måske også i højere grad henvises til sagsfremstillingerne, som udgør 

sammenhængen. 
 

Referat ved uenighed, særstandpunkter m.m. 
- Der skal være plads til at skrive, at der var tale om en flertalsbeslutning i tilfælde af en 

enkelt. 
- En mindretalsudtalelse skal også kunne fremgå af referatet. 

 
HB fulgte indstillingen og drøftede forretningsordenen.  
2.07 Rammebeskrivelse for FDF landslejr D 30 ABV x 
  
JHK indledte punktet.  
Der var en særlig opmærksomhed på spørgsmålene om inddragelse af Arena-udvalg og den 
teologiske retning for landslejrens forkyndelse. 
 
Arenainddragelse: 

- Vi skal have en opmærksomhed på, at hvis de stående udvalg skal have en rolle i 
landslejren skal de forberede sig og få flere frivillige med i tiden op mod en landslejr 
med henblik på at dele sig eller nedsætte en arbejdsgruppe, som kan arbejde med 
landslejren. Det kan tænkes ind i et årshjul. Udvalg kan have det som opgave at 
opruste. 

- Det skal afklares, hvordan ambitionsudvalgene skal arbejde med landslejr – skal deres 
arbejdsområder indarbejdes på mange niveauer. Skal vi i højere grad arbejde med 
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tværgående udvalg under en landslejr med medlemmer fra stående udvalg? Det kan 
gøre det sværere for udvalgene at overskue opgaven. 

- Opmærksomhed på, at udvalgene står meget forskellige steder og i forskellig grad er 
rustet til at bidrage til landslejren. 

 
Skal HB godkende prædikant eller teologisk retning: 

- Det kan blive en stor opgave, som ikke har den store betydning for den enkelte 
landslejrdeltager. 

- Spørgsmålet opstår, fordi vi mangler en retning for, hvad der er inden for skiven, og 
hvad der ikke er. Skiven handler både om det teologiske og formen – hvordan vi viser, 
at vi i FDF kan lave solide gudstjenester i øjenhøjde med børn og unge. 

- Enighed om at HB ikke skal godkende prædikant. 
- Retning for forkyndelse udarbejdes i samarbejde med kommende landslejrchef. 

 
Økonomi, overskud og sponsorer: 

- Opmærksomhed på godkendelse af budget på landsmøde ved afholdelse af landslejr i 
ulige år – det er 10 måneder inden lejren. LLU har brug for klarhed fra HB tidligere end 
det 

- Vi har brug for en snak om, hvad sponsorater og reklamer må fylde på en landslejr. 
- Fokus på, at hvis der skal udarbejdes en fonds- og partnerskabsstrategi for 

Landslejren, skal den sammentænkes med landsforbundets ift. nuværende formulering. 
Lejrlængde: 

- Der kan være fordele ved, at HB tager endeligt stilling til tidsrammen forud for 
nedsættelse af landslejrudvalg. 

- HB kan definere rammen, og LLU kan arbejde med, hvordan rammen fyldes ud. 
- Det vil være nemmere at få flere medarbejdere, hvis vi åbner for varierende lejrlængder, 

herunder forskellige prissætninger. Den beslutning kan godt vente til efter LLU er 
nedsat. 

- Enighed om fremtidig drøftelse af ramme for lejrlængde inden nedsættelse af LLU. 
 
Øvrige kommentarer: 

- Retningslinjer samles frem for at ligge i flere dokumenter. 
- Vi behøver ikke et måltal for, hvor mange internationale deltagere, der deltager. Der er 

mange faktorer, der spiller ind. 
 
HB fulgte indstillingen og drøftede rammebeskrivelsen for FDF Landslejr. 
2.08 LM24 Valg af dirigenter B 15 JHK x 
  
DF indledte punktet og præsenterede de foreslåede navne.   
 
Der var ingen kommentarer til listen.  
 
HB fulgte indstilling og godkendte den prioriterede navneliste og gav generalsekretæren 
mandat til at igangsætte opfordringsarbejdet.  
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2.09 Repræsentationer B 20 JHK x 
  
HB drøftede repræsentationslisten. 
 
Der opfordres til en fremtidig drøftelse af, hvad formålet med vores repræsentationer er, og 
hvordan vi opbygger strukturer for kommunikation og koordinering mellem de forskellige 
repræsentationer med henblik på at bruge det mere strategisk.    
 
HB fulgte indstillingen og godkendte repræsentationslisten. 
2.10 HB som strategisk arbejdende bestyrelse del 2 D 60 JHK x 
  
På baggrund af oplæg fra Søren Obed Madsen drøftede HB perspektiver og tanker ift. HB som 
strategisk arbejdende bestyrelse. 
 
Opsamling fra gruppesnak: 

- Ambitionen er et eksempel på en implementering på mange forskellige niveauer og med 
mange redskaber, som vi nu bygger videre på. 

- Et sted at se, om en implementering er vellykket er, om frivillige i kredsene har et 
sprog for det, og der er sat handling bag/en adfærd er ændret. 

- Der kan være forskel på, hvad landsforbundet opfatter som et problem, og hvilken 
forståelse kredsene har. 

- Kan mærkestrukturen tænkes med, så en mærkestreng kobles op på det strategiske 
fokus, fx tage en ven med som niveau op, starte en kreds som øverste niveau. 

- Sker der en ‘andetgørelse’ af HB fra medlemmerne og måske den anden vej? Det kalder 
på et større oversættelsesarbejde. 

- Kredse skal kunne se værdien af de konkrete indsatser for at løfte med. Den dobbelte 
mening. 

- Vi skal huske at gøre noget ud af at fejre ting og succeser undervejs. Det kan 
oparbejdes ved at give ledere et sprog for det. 

- Landsmødet er et oplagt sted at gentage nogle af de bagvedliggende tanker i strategien 
og tænke i formidlingsformater, fx kunne en grafisk facilitator tegne strategien. 

- Måske det var en ide slet ikke at vedtage udviklingsmål og strategi, hvor vi antager at 
kredsene gør noget? Strategien kan så bl.a. være forskellige kampagnespor, der gør det 
nemmere for kredse. Netværk og landsdele at tappe ind. Opmærksomhed på, at 
kredsene fortsat har fokus fra sidste landsmøde. 

 
HB fulgte indstillingen og drøftede HB som strategisk arbejdende bestyrelse. 
 
2.11 HB-kalender for 2025 B 10 JHK x 
 HB behandlede udkast til HB-kalender for 2025. 

 
Kommentarer: 

- Ombygning af Rysensteen er tænkt ind 
- Obs. på placeringen af møder ift. økonomi. 
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- Ifm. start for studieturen er det torsdag eftermiddag efter arbejdstid. 
 
HB fulgte indstillingen og godkendte mødekalenderen for 2025.  
2.12 Silkeborgmødet og mødet med 

landsdelsledelser 
O 10 JHK x 

  
HB modtog en kort orientering om status på programmet for højskoledagen samt mødet med 
landsdelsledelserne i marts. 
 
JHK indledte punktet:  
Invitationen er sendt ud, og der er lagt op til, at man som deltager både selv får noget med 
hjem, og at der samles fælles op på ideer til HBs videre arbejde. 
Der arbejdes på at give mere tid til en dialog med landsdelsledelserne med deres input til 
fremtidige udviklingsmål. Strategien skal være overliggeren.  
Højskoledagen: Der er et ønske om, at ungdomsrepræsentanter deltager. Landsdele skal 
opfordres til at refundere transport for ungdomsrepræsentanter, idet udgiften potentielt er en 
barriere for deltagelse. 
 
HB fulgte indstillingen og tog orienteringen til efterretning.  
2.13 Indstilling til Ridderkors D 10 JHK x 
 HB drøftede om der er personer, der skal indstilles til et Ridderkors. 

 
  
2.14 Tronskiftet og fremtiden for protektoratet D 10 JHK  
 HB drøftede fremtiden for protektoratet.  

 
Kommentarer: 
Det kan potentielt være en fordel at synliggøre over for Kongehuset, hvilken samfundsopgave 
FDF løfter. 
Der skal i en eventuel henvendelse til Kongehuset ikke omtales eventuelt fremtidigt 
protektorat. 
Kongehuset kender historikken og samarbejdet med de enkelte organisationer. 
 
HB fulgte indstillingen og besluttet at sende et uddybende takkebrev til Kongehuset. 
2.15 Status på omorganisering og prioritering af 

opgaver og ydelser 
O 20 LG x 

  
JHK gav en overordnet status, herunder på personalesituationen ifm. Omorganiseringen. Vi 
følger tidsplanen og er som lovet klar til næste fase den 1. marts. 
 
ABV gav en status på teamet for lokalt engagement. Herefter gav SB en kort status på teamet 
for nationalt engagement.  
 
Kommentarer:  
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- Der var et opmærksomhedspunkt på, at man forsat skal have fokus på udvikling af 
arenasamling i den nye struktur.  

- Det er godt set med faserne ift. arenaudvalg. Som forbund har vi et behov for, at 
udvalgene er forskellige steder i arenaen.  

- En undring over, at udvalgene ikke spørger om hjælp til kommunikation.  
- Det bliver spændende at se, hvad der menes med, at udvalgene har et ønske om 

tættere samarbejde til HB.  
- Opfordring til, at der bliver fulgt op på, om den tilgængelighed for kredse, der bliver 

prøvet af, også er den rigtige.  
- Kommentar om, at det er spændende, at flere kredse giver udtryk for, at de ved 

hvordan de kontakter os, men at de ikke tager kontakt.  
 
HB fulgte indstillingen og tog orienteringen til efterretning. 
2.16 Budgetrevision 2024 B 15 SB x 
  
SB indledte punktet og gav et resume af sagsarket.  
 
Der var ingen kommentarer.  
 
HB fulgte indstillingen og godkendte opdateret budget for 2024.  
2.17 Mediebudget og medieudbud for 2024 B 10 ABV x 
 HB behandler budgettet og udbuddet for medier i 2024 iht. budgetrevisionen fra 

efteråret 2023. 
ABV indledte kort punktet.  
 
Kommentarer:  

- Ved kredsene, at de kan tildele bestemte lederfunktion, så de får målrettede 
kommunikation? Der er ikke lavet en stikprøve. Det kunne evt. være relevant at teste. 

- Der kan være en opmærksomhed når budget 2025 skal godkendes, om Sille og Sigurd 
og Amelias eventyrklub skal være under medier eller om det skal ligge et andet sted.  

 
HB fulgte indstillingen og godkendte mediebudgettet for 2024. 
2.18 Udviklingsmål: Flere nye FDF-kredse B 15 ABV x 
  
AKB indledte punktet og præsenterede først overordnede milepælsplan. Herefter blev bilaget 
om evaluering præsenteret. ABV supplerede. Evalueringen bliver præsenteret i maj på HB-
mødet. Det er blevet skubbet fra marts til maj, da man gerne vil have et par spørgsmål med i 
kredsundersøgelsen.  
 
Kommentarer:  

- Opmærksomhed på, at vi sætter årsmål om antal kredse, vi ikke når. Det kunne være 
interessant at vide hvorfor. Det behøver ikke være den store analyse.  

- Dertil spændende at undersøge, om vi lykkes med den kulturforandring vi har snakket 
om.  
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- Det er vigtigt at få den del med, som berør folk, der er kritiske overfor projektet.  
 
HB fulgte indstillingen og godkendte milepæle MP1 – MP14, og gav ovenstående input til 
evalueringen.  
2.19 Sammenlægningsprocedurer 2. behandling B 20 ABV x 
  
ABV indledte kort punktet.  
 
Kommentarer:  

- Spørgsmål om, hvad forskellen er på bullet 3 og 4 omkring aktive børn og aktiviteter i 
kredsene og hvordan skal de to tolkes.   

- Fint med krav til der skal være opfyldt, særligt når der skal være objektive kriterier.  
- Hvordan tænker man driftsøkonomi? Intentionen er, at der skal være en stabil økonomi, 

for at kredsene kan lægges sammen. Det skal ikke ligge landsforbundet til last at to 
kredse skal lægges sammen.  

- Overvejelse Om krav der skal være opfyldt om afstand - rent teknisk, skal det være 
målt fra kredshuse eller hvordan bliver det gjort i praksis. Det skal der laves en praksis 
for.  

- Kommentarer om, hvorvidt det kan være to eller tre kredse, der kan lægges sammen.  
- Der kan være en tvivl om, om objektive kriterier altid kan bruges. Der kan være tilfælde, 

hvor det ikke kan bruges. Hvad er processen i de få tilfælde? Skal HB eller FU behandle 
det?  

- Det er vigtigt, at målet med dette er, at det skal give mere FDF. Det skal tydeligere 
frem.  

 
Det blev konkluderet, at kriterierne redigeres og bliver behandlet igen til marts.  
 
HB godkendte ikke sammenlægningsprocedurer og besluttede at proceduren skal 
genbehandles på HB-mødet i marts.  
 
2.20 Kredsundersøgelse 2024 B 15 ABV x 
 HB behandlede temaer og indhold for kredsundersøgelsen 2024. 
ABV indledte kort punktet 
 
Kommentarer: 

- Kobling af medlemstal til spørgsmålene er vigtig. 
- Kredsundersøgelsen giver meget værdifuld viden. 
- I 2024 kan der med fordel være fokus på hjælp til selvhjælp, herunder hvor kredse 

søger hjælp, når de har brug for det. 
- Relevant at spørge til Familie-FDF og overgangen til puslinge-FDF. 
- Spørgsmål om tro og forkyndelse skal evt. Ses igennem af onlinefællesskabet. 
- Hvilke karakteristika kan vi udlede af kredse, der lykkes? – det er krydsningen af data, 

der gør det rigtig interessant. 



HB-Referat | januar 2024  12/13 

  Type 

Tid/m
in 

A
nsvar  

Sagsark  

- Opmærksomhed på at ikke alle kredsledere nødvendigvis kan besvare alle spørgsmål. 
Kan det løses med en lederundersøgelse, hvor respondentfeltet udvides? 

- Spørgsmål om kredsenes brug af musik og sang skal også med. 
 
HB fulgte indstilling og godkendte processen for kredsundersøgelsen samt indhold. 
2.21 Samarbejdsaftaler omkring FDF og KFUM-

Spejdernes forlag 
B 15 JHK x 

 HB skal godkende ejeraftale omkring FDF og KFUM-Spejdernes forlag samt aftale om 
FDFs administration af forlaget. 

JHK indledte punktet.  
 
Der var ingen kommentarer.  
 
HB fulgte indstilling og godkendte ejeraftalen og administrationsaftalen. 
2.22 Ekstern kommunikation - hovedbudskab og plan for det videre arbejde 
 
JHK indledte punktet og præsenterede, hvilken udvikling der har været fra sidste HB-møde til 
nu.   
 
Det blev italesat, at vi gerne må være ambitiøse omkring dette, men det skal også kunne være 
genkendeligt for FDFeren i kredsen.  
 
Kommentarer til indstilling A:  
Undring om brug af frirum i hovedbudskab – hvorfor er det ikke en del af delbudskabet.  
Det nære fællesskab, som FDF også er, det er ikke tydeligt. Det er ikke kun fællesskab i 
verden.  
Hvad er politik og målsætninger, og hvad er handlingsplanen og indsatser.  
Kommentar om at HB ikke skal godkende handlingsplaner, når det er udarbejdet.  
 
Det blev drøftet om forslaget til hovedbudskabet kunne godkendes eller om det skulle 
bearbejdes igen. Hertil blev det sagt, at vi skal prøve noget af og blive klogere på baggrund af 
det. Vi kan altid revidere på et senere tidspunkt.  
 
Spørgsmål til indstilling B 
Det er godt gennemarbejdet. Man kan se det er et arbejde, som rykker sig.  
Opklarende spørgsmål til opbygning af Personlige profiler, og hvordan det skal forstås. Det 
forgår i flere faser, i første omgang handler det måske om HB og generalsekretær. Det kan 
noget helt andet og kan give et personligt præg. Vi vil kunne dele noget andet indhold end nu.   
 
Input til kommissoriet:  
Anbefalinger til konkrete kommunikationsindsatser – Præcisering af hvor meget 
rådsmedlemmerne virke mellem møderne.  
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Beslutninger:  
A: HB godkendte forslaget til eksternt hovedbudskab med tilføjelse af ”i nære meningsfulde 
frirum”. 
B: HB tog oplægget til konkrete indsatser for FDFs eksterne kommunikation til efterretning.  
C: HB drøftede og godkendte kommissorium for FDFs kommunikationsfaglige råd. 
 
3.0 Faste punkter     
3.1 Referat fra seneste FU-møde O 10 SB x 
 Referat fra møde i forretningsudvalget den 11. januar 2024 er vedlagt som bilag. 

 
Iab.  
3.2 Opsamling på dette HB-møde D 10 DF  
 Opsamling og afrunding på dette HB-møde. Mulighed for at alle afslutter mødet på en 

god måde. Mulighed for at byde ind med forhold og obs.punkter omkring mødet. Punktet 
behandles indledningsvis uden ansatte. 

 
3.3 Næste møde B 5 JHK  
 Opsamling på dette HB-møde med nedslag på emner i bilag og årshjulet med henblik på 

næste HB-møde. 
HB ønsker at mødet slutter senest kl. 12.   
Sofie og Morten har meldt afbud.  
3.4 Eventuelt O 10   
  
HB-møderne for 2024 er ikke tilføjet i fælleskalenderen. Folk lægger selv datoerne ind.  
Spørgsmål til arenafortællinger – Er det de samme udvalg, som bidrager til fortællingen eller 
er det forskellige udvalg hver gang?  
 

 


